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K un Outi Luukko puhuu Paimion kiertotalous-
laitoksen synnystä, hän palaa monta kertaa 
vuoteen 2008.

– Oivalsin, että minulla on missio viedä tekstiilialaa 
terveempään suuntaan.

Luukko perusti ekologisia työvaatteita valmista-
van yrityksen Touchpointin. Sen toimitusjohtajana 
hän liittyi kestävää tekstiiliteollisuutta ajavaan Tela-
ketju-verkostoon ja sai kontakteja alan ihmisiin, joilla 
oli samanlaisia ajatuksia kuin hänellä.

Keskustelu painottui aluksi eettisiin kysymyksiin, 
kuten Kauko-Aasian työoloihin. 

Luukko seurasi keskustelua tiiviisti ja alkoi poh-
tia, miten hän työvaatevalmistajana voisi tehdä asiat 
paremmin ja vähemmän ympäristöä kuormittavasti. 
Alan pitäisi kulkea kohti suljettua kiertoa.

– Minulla oli vahva tunne, että alalla tapahtuu isoja 
asioita. Toisaalta koin tuskaa siitä, että on pakko pys-
tyä ratkaisemaan isoja asioita ja polttavia kysymyksiä 
pitkälti yrittäjäriskillä.

I dean poistotekstiilien kiertotalouslaitoksesta 
Outi Luukko sai vuoden 2015 kieppeillä. Rester 
Oy:n hän perusti vuonna 2019, ja pian yritys päät-

ti vuokrata yhteiset tilat Lounas-Suomen Jätehuollon 

» Kollega

> Yritysten poistotekstiilejä kierrättävän Resterin toimitusjoh-
tajan Outi Luukon mielestä tekstiilialalla eletään jännittäviä, 
innostavia ja haastaviakin aikoja.

»Tekstiili 
saadaan jatkamaan 

tekstiilinä.» 
Paremman 

tekstiilialan 
puolesta

Toimitusjohtaja Outi Luukko on tekstiilialan kiertotalouden 
uranuurtaja. Hänen sinnikkyyttään saamme kiittää siitä, että 
Suomeen on perustettu poistotekstiilien kiertotalouslaitos.

Teksti Anne Ignatius Kuvat Susanna Kekkonen

V arsinais-Suomessa Paimiossa sijaitsee Suo-
men ensimmäinen poistotekstiilien kiertota-
louslaitos.

Siellä vanhat tekstiilit avataan kuiduiksi, ja niistä 
tehdään lankaa ja kangasta tai uusiokuitua muuhun 
teolliseen tuotantoon. 

Näin raaka-aineet saadaan kiertoon ja tekstiili jat-
kamaan tekstiilinä.

Laitoksessa tekee yhteistyötä kaksi yritystä. Rester 
Oy vastaanottaa yritysten poistotekstiilejä ja teollisuu-
den sivuvirtaa, esimerkiksi sairaaloiden ja hotellien 
käytöstä jääneitä tekstiilejä. Lounas-Suomen Jätehuol-
to Oy keskittyy kotitalouksien tekstiileihin.

Laitoksen perustamiseen on vaikuttanut lukuisia 
ihmisiä, mutta idean äiti on Resterin toimitusjohtaja 
Outi Luukko.

Luukosta piti tulla vaatesuunnittelija, mutta sat-
tumat johtivat hänet mainos- ja design-alalle. Vuonna 
2007 hän möi suunnittelutoimistonsa, ja vuonna 2008 
hän alkoi työskentelemään intohimoisesti tekstiilien 
kiertotalouden edistämiseksi.

» Pikamuodista 
ei saa laadukasta 

raaka-ainetta. » 
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< Tekstiiliteollisuuden pitää pyrkiä voimakkaammin kohti 
suljettua kiertoa, Outi Luukko sanoo.

kanssa. Kaksi vuonna myöhemmin, vuonna 2021, ne 
avasivat yhdessä kiertotalouslaitoksen.

Laitos kykenee käsittelemään noin kymmenesosan 
kaikista Suomen tekstiilijätteestä.

Hanke on vaatinut Luukolta paljon. Konseptin ja 
liiketoimintaympäristön rakentamisen lisäksi se on 
vaatinut taloudellista yrittäjäriskin ottamista ja oman 
varallisuuden laittamista likoon.

Lisäksi se on vaatinut vankkaa ammattitaitoa ja 
ymmärrystä tekstiilialaa kohtaan. Luukko ei suinkaan 
itse hallitse kaikkea, vaan asiantuntijatiimin lisäksi 

Rester tekee yhteistyötä tekstiilialaa eri kulmista tun-
tevien asiantuntijoiden ja yritysten kanssa.

Hanke ei onnistuisi myöskään ilman laajoja ver-
kostoja ja voimakasta paloa.

– Koen heureka-elämyksiä päivittäin.

T ekstiiliteollisuus on lähteestä riippuen maail-
man toiseksi tai kolmanneksi ympäristölle hai-
tallisin teollisuuden ala. 

Tekstiilikuituja käytetään koko ajan enemmän ja 
enemmän. Tekstiilejä ei käytetä vain vaatteissa ja ko-
deissa, vaan niitä tarvitaan kaikkialla: suodattimissa, 
lämpö- ja äänieristeissä, komposiiteissa ja niin edel-
leen.

Tekstiilien kiertotaloutta on pakko kehittää, muu-
ten raaka-aineet eivät yksinkertaisesti riitä.

Outi Luukon mielestä kaiken pitäisi lähteä siitä, et-
tä tekstiilit valmistetaan alun perinkin laadukkaista 
materiaaleista. 

– Jos raaka-aine on huonoa, siitä ei tule hyvää vaik-
ka voissa paistaisi.

Luukko ottaa esimerkiksi työvaatteet ja pikamuo-
din, jotka ovat laadun suhteen aivan eri sfääreissä. 
Huonolaatuisesta pikamuodista ei saa laadukasta 
raaka-ainetta.

O uti Luukko näkee tekstiilien kiertotaloudes-
sa valtavasti erilaisia bisnesmahdollisuuksia. 
Hän odottaa mielenkiinnolla esimerkiksi sitä, 

millaisia innovatiivisia ratkaisuja kierrätetyille teks-
tiileille kehitetään. Tekstiiliä voidaan näet käyttää 
korvaamaan muitakin raaka-ainemateriaaleja, esi-
merkiksi sellua. 

– En tiedä, onko se hitautta vai laiskuutta, mutta 
vihreässä siirtymässä ei olla vielä pitkällä.

Ennen pitkää kaikkialla yhteiskunnassa vaaditaan, 
että kierrätettyjä materiaaleja käytetään entistä enem-
män. Myös tekstiiliteollisuus käy edelleen läpi suurta 
murrosta. 

Outi Luukon vuonna 2008 alkanut tunne siitä, et-
tä alalla tulee tapahtumaan mullistavia asioita, ei ole 
vähentynyt. 

Päinvastoin.•

»  Kuka Outi Luukko

• Työskentelee Rester Oy:n toimitus-
johtajana.

• Asuu Helsingissä.

• Harrastaa tennistä, golfia, kuntosalia, 
lukemista ja valokuvausta. Tosin tällä 
hetkellä työ vie ison ajan myös 
vapaa-ajasta.

• Haaveilee siitä, että tekstiilien kiertota-
lous räjähtää kasvuun.

• Pukeutuu mustaan, valkoiseen ja bei-
geen tilanteen vaatimalla tavalla, tosin 
bisnesvaatteissa hän ei viihdy parhai-
ten. ”Vaatteeni ovat ajattomia, ja käytän 
ne loppuun tai laitan kiertoon.”

Akkuasetus 
edistää kierto-

taloutta 

P ian tulee voimaan uusi akkuasetus, joka yh-
denmukaistaa akkujen ja paristojen  elinkaar-
ta koskevat vaatimukset koko EU:n alueella.

Asetus koskee koko akkujen elinkaarta ja sisältää 
ensimmäistä kertaa jätehuollon lisäksi aiemmin puut-
tuneet linkit tuotesuunnitteluun, loppukäyttäjän roo-
liin ja kierrätysraaka-ainemarkkinoiden edistämiseen.

Jotta akkujen raaka-aineet varmasti riittävät, 
asetuksessa asetetaan tärkeille akkuraaka-aineille 
materiaalikohtaisia kierrätystavoitteita. Akut pitää 
kierrättää siten, että esimerkiksi koboltista, nikke-
listä ja kuparista saadaan vuoteen 2031 mennessä 
kiertoon suurin osa. Uutena tulee myös niin sanottu 
sekoitevelvoite, jonka myötä akuissa tulee hyödyntää 
yhä enemmän kierrätysraaka-aineita.

Akkuasetus koskee kaikkia sellaisenaan jäsenval-
tion markkinoille tuotavia akkuja. Niiden lisäksi se 
koskee laitteiden, koneiden, ajoneuvojen ja liikku-
misvälineiden akkuja.

Akkuasetus edistää osaltaan vastuullista akkujen 
tuotantoa, käyttöä ja kierrätystä sekä akku- ja auto-
teollisuudessa että jätehuoltosektorilla.

Uudessa asetuksessa tuottajavastuun ydin pysyy 
samana eli paristojen ja akkujen maahantuojien ja val-
mistajien pitää huolehtia tuotteidensa jätehuollosta, 
kierrätyksestä ja niiden kustannuksista, ja uudenkin 
sääntelyn myötä tuottajavastuulla on edelleen iso roo-
li akkujen kiertotalouden vauhdittajana. Tuottajavas-
tuu voidaankin nähdä tukirankana, jonka ympärille 
koko akkujen keräys- ja kierrätysjärjestelmä rakentuu.

Johanna Alakerttula
JHY:n hallituksen varapuheenjohtaja ja 
Akkukierrätys Pb Oy:n toimitusjohtaja

» Tekstiilejä tarvitaan 
kaikkialla. » 



10 111/2023  Jäte+      Jäte+   1/2023     

» Kollega » Thaimaassa voisi olla kysyntää suomalaiselle jätehuollon osaamiselle.

Sekajäte 
Kierätettävä jäte
Tartuntavaarallinen jäte
Vaarallinen jäte

56,4 %
35,5 %

6,5 %

1,6 %

> Tartuntavaarallista jätettä yliopiston 
sairaalassa Koillis-Thaimaassa.

» Lajittelu 
vaikuttaa 

infektioiden 
hallintaan. »  

Jätekertymä 
Maha Sarakhamin 

sairaalassa 2021
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Lääketieteellisen jätteen 
käsittely kaipaa lisää 

resursseja
Koillis-Thaimaassa Mahasarakhamin sairaalassa syntyvästä 

jätteestä yli kolmasosa on tartuntavaarallista jätettä. Alueella on 
vain yksi jätteenpolttolaitos, ja sekin kapasiteettinsa äärirajoilla.

Teksti Teija Honkanen

S airaalajätteen lajittelu vai-
kuttaa suuresti infektioiden 
hallintaan, potilasturvalli-

suuteen, työntekijöiden työturvalli-
suuteen ja koko yhteisön terveyteen.

Kun jäte käsitellään asiankuu-
luvasti, voidaan myös vähentää 
kasvihuonekaasuja ja pitkäkestoisia 
orgaanisia saasteita, kuten dioksii-
neja ja elohopeaa.

Olen LUT-yliopiston jatko-opis-
kelija ja tutkin, miten Kaakkos-Aa-
siassa syntyvä sairaalajätteen määrä 
kehittyy ja millaisia keinoja sen kä-
sittelyyn on.

Työhöni sisältyi tutkimusmatka 
Koillis-Thaimaahan Mahasarak-
hamin provinssiin. Pääsin vieraile-
maan paikallisen yliopiston sairaa-
lassa, terveyskeskuksessa, yksityi-
sellä dialyysiklinikalla ja kaupungin 
yleisessä sairaalassa.

L ääketieteelliset jätteet ke-
rätään talteen sairaaloissa ja 
klinikoilla. Maailman Terveys-

järjestö WHO ohjeistaa, että eri jäte-
jakeet merkitään eri väreillä.

Yleensä tartuntavaaralliset jät-
teet koodataan punaisella värillä. 
Näin tehdään myös Thaimaassa. 
Tosin siellä värikoodit eivät kaikilta 
osin noudata Maailman terveys-

järjestön WHO:n ohjeistusta, vaan 
paikallinen ohjeistus on sovellettu 
niistä.

Paikallisten sairaaloiden jäte-
huoltovastaavien mukaan covid-19- 

pandemia näkyi sairaaloiden jäte-
huollossa ennen kaikkea siten, että 
tartuntavaarallisen jätteen määrä 
kaksin- tai jopa kolminkertaistui.

Alkusyksystä 2022 tartunta-
vaarallisen jätteen määrä oli jo pa-
lannut lähestulkoon normaaliksi. 
Covid-19-jäte käsitellään eri tavalla 
kuin muu tartuntavaarallinen jäte. 
Ensimmäinen pussi desinfioidaan 
alkoholilla, ja sitten lisätään toinen 
pussi päälle.

T haimaan terveydenhuolto 
kuuluu julkisen terveyden 
ministeriön alaisuuteen. 

Vaarallinen jäte taas kuuluu luon-
nonvara- ja ympäristöministeriön 
alaisuuteen.

Kaikki lääketieteellinen jäte ra-
portoidaan ministeriön internet-
portaalissa. Lääketieteellistä jätettä 
tuottavat klinikat ovat yhtä lailla 
velvollisia raportoimaan syntyvän 
jätteen määrästä. Tieto on julkista.

Thaimaan-vierailun myötä mi-
nulle konkretisoitui, millaisia kas-
vupaineita lääketieteellisen jätteen 
käsittelylle on Kaakkois-Aasiassa.

Lisäksi kävi ilmi, että uuden 
polttolaitoksen rakentamista pide-
tään haastavana, mutta jo olemassa 
olevan laitoksen laajentaminen on 

välttämätöntä. Pelkästään polttolai-
toksen kapasiteetti ei ollut tiukalla, 
vaan sairaaloissa kaivataan myös 
lisää autoklaaveja, joilla sterilisoi-
daan instrumentteja.

Tämä voisi avata mahdollisuuk-
sia myös suomalaisille yrityksille, 
jos ne onnistuvat luomaan luotta-
mukselliset suhteet thaimaalaisiin. 
Alueella on vaikea toimia ilman ver-
kostoja ja rahoitusosaamista.

T haimaassa on kymmenen 
prototyyppisairaalaa, joissa 
näytetään esimerkkiä lääke-

tieteellisen jätteen käsittelyssä.
Mahasarakhamin yleinen sai-

raala on niistä yksi. Sairaalassa on 
580 vuodetta, mutta sen vuoteiden 
määrä nousee 800:aan uuden laa-
jennusosan myötä.

Uudessa rakennuksessa jätehuol-
toa varten rakennetaan oma hissi, 
mutta vanhassa rakennuksessa jät-
teet kulkevat vielä henkilöhississä.

Olin positiivisesti yllättynyt siitä, 
miten hyvin prototyyppisairaalassa 
hallitaan lääketieteellistä jätettä. 
Etenkin minuun teki vaikutuksen 
se, miten hyvin sairaalassa oli pa-
nostettu jätehuollon työntekijöiden 
työoloihin. He tekevät tärkeää, mut-
ta myös vaarallista työtä.

M ahasarakhamin sairaalas-
sa jätteet lajitellaan nel-
jään eri luokkaan: sekajät-

teeseen, kierrätettävään jätteeseen, 
vaaralliseen jätteeseen ja tartunta-
vaaralliseen jätteeseen.

Tartuntavaarallisiin jätteisiin 
luokitellaan kudosjätteet, terävät 
jätteet, materiaalit, joissa on poti-
laan eritteitä sekä kaikki jäte eris-
tystiloista.

Vuoden 2021 aikana Mahasa-
rakhamin sairaalassa syntyi 508 173 
kilogrammaa sekajätettä, 58 649 ki-

logrammaa kierrätettävää jätettä, 
319 513 kilogrammaa tartuntavaa-
rallista jätettä ja 14 157 kilogram-
maa vaarallista jätettä.

Jätteen määrää pyritään jat-
kuvasti vähentämään. Alueella on 
yksi polttolaitos, jonne jätteet kul-
jetetaan, mutta sen kapasiteetti on 
äärirajoilla.

T utkimuksessani käy ilmi, et-
tä Thaimaassa tarvitaan lisää 
resursseja lääketieteellisen 

jätteen hallintaan. Väestön kasvaessa 
myös vuoteiden määrä sairaaloissa 
kasvaa voimakkaasti tulevaisuudes-
sa, ja tämä lisää myös syntyvän jät-
teen määrää.

Helpoin tapa huolehtia suurista 
jätemääristä on massapolttolaitos, 
mutta kapasiteetin lisääminen jät-
teenpoltossa ei ole aivan yksinker-
taista.

Tässä tehtävässä suomalaisilla 
voisi olla annettavaa thaimaalaisille. 
Suomalaiset voisivat viedä maahan 
esimerkiksi osaamista ja teknologia-
ratkaisuja.•

Energiatekniikan lehtori Teija 
Honkasen tutkimus Medical 
waste management in Thailand 
and Vietnam valmistuu 2023. 
Työtään varten hän sai Jätehuolto-
yhdistyksen stipendin. Honkanen 
työskentelee Savonia-ammattikor-
keakoulussa.
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» Työllä on 
yhteis- 

kunnallista 
merkitystä.»  

< Näissä konteissa Fortum pilotoi 
Carbon2x-konseptiaan.

> Fortumin Carbon2x-hankejohtaja 
Tony Rehn sanoo, että muovin 
valmistamiselle on pakko löytyä 
kestäviä vaihtoehtoja.

Hiili talteen 
ja muoviksi

Fortum selvittää pilottihankkeessaan, voiko 
jätteenpoltosta talteen otetusta hiilidioksidista 

valmistaa uusia materiaaleja.

Teksti Anne Ignatius

Ö ljyn ja muiden fossiilisten 
raaka-aineiden kulutus 
kasvaa nopeammin kuin 

kierrätys. Se johtaa siihen, että kes-
tävistä materiaaleista tulee olemaan 
suurta pulaa, jopa enemmän kuin 
energiasta.

Muun muassa näin Fortumin 
Carbon2x-hankejohtaja Tony Rehn 
taustoittaa sitä, miksi hänen työn-

antajansa on lähtenyt toteuttamaan 
Carbon2x-pilottihanketta.

Tarkoitus on ottaa talteen jät-
teenpoltosta syntyvä hiilidioksidi ja 
valmistaa siitä uusia materiaaleja.

Pelkästään Euroopassa polte-
taan vuosittain 100 miljoonaa ton-
nia jätettä. Rehn painottaa, että 
materiaalien kierrätys on aina paras 
vaihtoehto.

– Kaikkea ei kuitenkaan voi kier-
rättää, joten osa jätteestä on pakko 
polttaa energiaksi entisen kaato-
paikkaamisen sijaan.

”Muovin kysyntä kasvaa”
Jätteen polttamista kritisoidaan 
muun muassa siksi, että poltettaes-
sa muodostuu haitallisia hiilidioksi-
dipäästöjä. Rehn ei kuitenkaan näe 

hiilidioksidia ainoastaan pahana 
asiana vaan myös arvokkaana raa-
ka-aineena silloin, kun se hyödyn-
netään oikein.

Hiilidioksidista voidaan näet val-
mistaa esimerkiksi muovia.

– Kylmä realiteetti on, että muo-
vin kysyntä kasvaa, halusimme tai 
emme. Muovin valmistamiselle täy-
tyy löytyä kestävä vaihtoehto. Car-
bon2x on yksi vastaus tähän, Rehn 
sanoo.

Myös metaanin ja etanolin 
raaka-aine
Hankkeessa jätteen polttamises-
ta vapautuva hiilidioksidi otetaan 
talteen. Kun hiilidioksidi laitetaan 
reagoimaan vedyn kanssa, siitä 
muodostuu hiilivetyjä, joita For-
tum pilotissaan jatkojalostaa. Hii-
livedystä voidaan valmistaa paitsi 
erilaisia muoveja myös esimerkiksi 
kemikaaleja, kuten metanolia ja 
etanolia.

Hiilidioksidia on otettu talteen 
monissa projekteissa ennen Fortum 
aloittamaa hankettakin. Fortumin 
pilotissa uutta on se, että erilaisia 
talteenottotekniikoita käytetään ja 
testataan nimenomaan jätteenpol-
tossa.

Projektin ensimmäinen osa teh-
tiin keväällä 2022 Fortumin Riihimä-
en jätteenpolttolaitoksessa. Silloin 
selvitettiin, soveltuvatko jätteenpol-
ton savukaasut tähän tarkoitukseen 
– kyllä soveltuvat – ja konvertoitiin 
eli muunnettiin hiilidioksidia me-
taaniksi.

Seuraavassa osassa testataan, 
miten hiilidioksidi ja metaani muu-
tetaan muoviksi.

Muovia vielä tänä vuonna
Toistaiseksi hiilidioksidista valmis-
tettua muovia ei ole markkinoilla, 
mutta Fortumin tavoite on valmis-
taa sitä pieniä määriä vielä vuoden 
2023 aikana.

Koska käyttö yleistyy, sitä Tony 
Rehn ei uskalla veikata. Mutta hän 
on varma, että tulevaisuudessa hii-
lidioksidista valmistettua muovia 
käytetään esimerkiksi elintarvik-
keiden pakkauksissa, tekstiiliteol-
lisuudessa ja elektroniikan valmis-
tuksessa.

Syynä hän pitää sitä, että muo-
vi on äärimmäisen hyvä materiaali. 
Kuitenkin muovin valmistuksessa 
käytettävä öljy on pakko korvata 
jollakin tavalla.

Toinen vaihtoehto on kehittää 
biopohjaisia raaka-aineita. Niiden 
varaan Rehn ei kuitenkaan laske, 
koska silloin muovin valmistukseen 
pitää käyttää maapinta-alaa. Sekään 
ei ole kestävää isossa mittakaavassa.

Valmistaminen vie sähköä
Hiilidioksidipohjaisen muovin val-
mistaminen ei ole halpaa. Isoimmat 
kustannukset tulevat sähkön ku-
lutuksesta. Hiilivedyn vety täytyy 
pilkkoa vedestä, mikä vaatii paljon 
sähköä.

Kumoaako suuri sähköntarve pro-
jektin hyödyt?

Tony Rehnin mielestä ei. Kier-
rätettäväksi kelpaamatonta jätettä 
syntyy joka tapauksessa niin pal-
jon, että jätettä täytyy jatkossakin 
polttaa. Hänestä olisi hullua olla 
ottamatta siitä syntyvää hiilidioksi-
dia talteen ja olla käyttämättä sitä 
uudestaan.

Lisäksi sähkö tuotetaan uusiutu-
vista energianlähteistä.

Rehnin mukaan Fortumin ensi-
sijainen tarkoitus on se, että hiili-
dioksidia aletaan ottaa talteen yri-
tyksen omissa laitoksissa. Silti katse 
siintää myös muualle Eurooppaan.

Euroopassa toimii lähes 500 jät-
teenpolttolaitosta. Jos niistä puolet-
kin alkaisi kerätä talteen hiilidiok-
sidipäästöjä, puhuttaisiin merkittä-
västä parannuksesta.

Merkityksellistä työtä
Tony Rehn on vetänyt Carbon2x-oh-
jelmaa vajaat kaksi vuotta. Hän pi-
tää työtään mielenkiintoisena ja 
vaikuttavana.

– Työllä on aidosti yhteiskunnal-
lista merkitystä.

Myös Fortumin sisällä pilottiin 
on suhtauduttu myönteisesti. Mu-
kana on työntekijöitä useilta eri sek-
toreilta paitsi talon sisältä myös eri 
yliopistoista ja pk-yrityksistä myös 
Suomen rajojen ulkopuolelta.

Työn ote on rivakka.
– Tarkoitus ei ole, että teemme 

ensin monta vuotta kehitystyötä ja 
vasta sen jälkeen kokeilemme, mi-
ten eri tekniikat toimivat. Sen sijaan 
haluamme rohkeasti testailla inno-
vaatioita ja edetä nopeasti. •

Tony Rehn kertoo Carbon2x- 
pilottihankeesta Jätehuoltopäivillä 
keskiviikkona 5.10.
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» Kaatopaikan karttajat

» Entäs jos saan 
oikein laiskan 

jääkaapin?» 

» Konkreettinen 
tekeminen 

voi helpottaa 
ympäristö- 

ahdistusta. » 
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Roskat pois 
luonnosta

Kampanjalle kasvonsa antoi muun muassa 
meteorologi Anniina Valtonen.

Ylen Miljoona roskapussia -kampanja sai suomalaiset 
taistelemaan roskaantumista vastaan. Kampanjan tavoitteena 

oli kertoa, miten tärkeää on kerätä roskia ympäristöstä.

Teksti Riina Nygrén

Miljoona roskapussia -kampanja 
näkyi Ylen kanavissa huhtikuusta 
kesäkuuhun. Miten kampanjai-
dea syntyi, vastaava tuottaja Pia 
Louhivuori?
Monet heittävät roskia maahan ja 
luontoon. Halusin keksiä keinon, 
jolla voi kannustaa ihmisiä edistä-
mään luonnon siisteyttä. Itse olen 
kerännyt roskia vuodesta 2020.

Ylellä on ollut aiemmin Miljoo-
na linnunpönttöä -kampanja, joten 
ajattelimme lähteä yhtä isosti liik-
keelle. Nimi on hauska ja herättää 
huomiota, vaikka miljoonan kerätyn 
pussin rajaa ei rikottukaan.

Ketkä kampanjaan 
osallistuivat ja miksi?
Kaupungit ja kunnat lähtivät innok-
kaasti kampanjan kumppaneiksi. 
Roskaantuminen vie ison siivun 
niiden budjetista joka vuosi.

Mukaan lähti myös ympäristö- ja 
luonnonsuojelujärjestöjä ja harras-
tusporukoita.

Kaikenikäiset ihmiset rapor-
toivat ahkerasti keräysmääriään 
laskuriin. Uskon ihmisten motivoi-
tuvan siitä, että oma lähiympäristö 
siistiytyy. Konkreettinen tekeminen 
voi myös helpottaa ympäristöah-
distusta.

Miten kampanja saavutti 
tavoitteensa?
Ylen kanavilla kampanja tavoitti 
miljoonia ihmisiä, ja roskia kerättiin 
luonnosta yli 200 000 kappaletta.

Esimerkiksi monet kirjastot ym-
päri Suomen ottivat roskapihdit 
lainausvalikoimaan, mikä toivotta-
vasti kannustaa keräämään roskia 
jatkossakin.

Toivon, että kampanja vaikutti 
myös heihin, jotka ovat suhtautuneet 
roskaantumiseen huolettomammin. 
Ehkä he nyt ajattelevat kahdesti en-
nen kuin heittävät roskan maahan.

Millaisia terveisiä lähetät jäte-
huollon ammattilaisille, jotka 
miettivät vastaavan kampanjan 
järjestämistä?
Kampanjan aikana meiltä kysyttiin, 
mihin kerätyt roskat tulisi viedä ja 
kuinka ne lajitellaan.

Jos järjestää keräyskampanjan, 
kannattaa varmistaa, että roska-as-
tioita on saatavilla ja että ne tyhjen-
netään säännöllisesti.

Lisäksi tutut kampanjakasvot 
toivat kampanjalle näkyvyyttä ja 
uskottavuutta. Tällaisen kampanjan 
on hyvä olla myös hauska ja kannus-
tava. Pelkkä sormen heristäminen ei 
toimi. •

Pitäkää 
tekoälynne

S e on Jussi taas täällä, terve! 
Oletteko koskaan kuulleet 

sellaisesta lyhenteestä kuin 
IoT? Minä luulin, että se tarkoittaa, 
että Ilkimykset ovat Täällä, mutta ei. 

Muutama tuttavani, jotka osaa-
vat puhua kielillä, kertoivat, että se 
on Internet of Things. Eli suomeksi 
härpäkkeiden tietoverkko. On kuu-
lemma sitä tekoälyä se. 

Jääkaappi tietää, mitä puuttuu 
tai mistä päiväys on mennyt um-
peen viime juhannuksena. Hellat 
punnitsevat tuotteen ja tutkivat an-
tureilla, koska makaronilaatikko on 
lämmintä.

Minähän innostuin ja säntäsin ko-
dinkonekauppaan. Kauppias esit-
teli yhtä ja toista ja monenmoista 
laitetta. 

Mutta millaisia ne sitten oikeas-
ti ovat? Entäs, jos minulle sattuu oi-
kein nipo jääkaappi? Se ottaa ensin 
minusta kokovartalokuvan ja tote-
aa, että ohhoh. Sitten se tilailee kau-
pasta ilman lupaa jääkaapin täyteen 
salaattia ja kevyttuotteita.

Kun yritän laittaa jääkaappiin ei-
nestä, se ei suostu avaamaan ovea! 
Kun yritän avata kaapin ottaakseni 
virvokkeita, se ei taaskaan suostu 
avaamaan, kunhan murjottaa. Meitä 
on sitten kaksi murjottajaa.

Tai entäs jos käy niin, että saan 
oikein laiskan jääkaapin? Se katse-
lee päivät pitkät kissavideoita, ei 
edes muista jäähdyttää. Ruoat kas-
vaa parissa päivässä karvaa, eikä 
niitä erota videon kissoista muuta 
kuin haju.

Mitenköhän ne sitä tekoälyä suun-
nittelee? Pöydän ääressä on saksa-
laisia insinöörejä iso joukko, kahvia 
ja saksalaista pullaa. Sitten puheen-
johtaja, jo harmaantunut sarvisan-
kaisiin silmälaseihin sonnustau-
tunut herra, sanoo että eiköhän 
aloiteta. 

Mitäs me tarvitaan? Logiikkaa, 
sanoo joku. Kaikki nyökyttelevät. 
Iso tietokanta ja pilvessä, kuulostaa 
mainoksissa hyvältä. Taas nyökytel-
lään. Nappi, johon syttyy valo, kun 
sitä painaa. Tuo on hyvä, toteaa pu-
heenjohtaja. 

Sitten yksi insinööri nousee 
seisomaan ja kysyy, että mitenkäs 
sosiaalinen kyvykkyys? Täysi hil-
jaisuus. Entäs empaattisuus? Täysi 
hiljaisuus. Huolto? Varaosat? Kier-
rätettävyys? Täysi hiljaisuus. 

Puheenjohtaja katsoo pitkään ja 
kysyy, että miten nuo liittyvät älyyn, 
olepas järkevä äläkä hulluja puhu. 

Insinööri nousee ylös, avaa oven 
ja poistuu. Miettii, että kuka aika-
naan sanoi, ettei se ole hullu, jolta 
on mennyt järki, vaan se, jolta on 
mennyt kaikki muu, paitsi järki. 

Pitäkää tekoälynne, minä menen 
saunaan.

JäteMiinus-reportteri 
Välppä



Huom! Jäsenmaksu laskutetaan 
aina vuoden alussa antamiesi 
yhteys tietojen perusteella 
– maksamatta jättäminen ei
päätä jäsenyyttäsi. Päivitä 
tietosi lähettämällä sähköpostia 
jäsensihteerille osoitteessa 
sihteeri@jatehuoltoyhdistys.fi.

Kiertotalouden 
osaajien yhteisö

Jätehuoltoyhdistys kokoaa kiertotalouden ja 
jätehuollon ammattilaiset yhteen. Jäseneksi voivat 
liittyä kaikki jätehuollon tehtävissä toimivat ihmiset 

sekä alan yritykset, yhteisöt ja opiskelijat.

JHY:n jäsenenä

• kohtaat kollegoita ja 
verkostoidut

• opit uutta ekskursioilla ja 
tapahtumissa

• pysyt kärryillä kiertotalouden 
uusista tuulista.

Jäsenet osallistuvat myös 
edullisemmin Jätehuoltopäiville.

Vinkkaa myös 
kollegalle!

Liity jäseneksi
Jäsenlomake löytyy 
verkkosivuillamme:  
www.jatehuoltoyhdistys.fi/  
liity-jaseneksi

Henkilöjäsenmaksu vuonna 2023 
on 30 €, opiskelijajäsenmaksu 
15 € ja yhteisöjäsenmaksu 300 € 
vuodessa.

Seuraa meitä

 @JHY_fi •  @Jätehuoltoyhdistys ry • #JHY • #Jätehuoltopäivät


